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رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
از ارائه پیشــنهادی ازسوی کمیسیون متبوعش 
مبنی بر صدور کارت های اعتبــاری به هر فرد با 
هدف تقویت ســفره خانوار به جای اختصاص ارز 
یارانه ای به واردات کالاهای اساســی در قالب ارز 

۴۲۰۰تومانی خبر داد.
به گزارش تسنیم، محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی با اشاره به جلسه اخیر خود 
با مسئولان دولتی در رابطه با نظام ارز ترجیحی، گفت: با توجه 
به تغییر ارزش پول و کاهش ارزش آن مقابل ارز خارجی شاهد 
افزایش قیمتها در اقتصاد کشور هستیم. هرچند تصمیماتی که در 
آن زمان برای حمایت از اقتصاد خانوارها گرفته شد این بود که 
کالاهای اساسی با نرخ ارز 4200تومانی در اختیار مردم قرار گیرد 
اما با وجود اینکه این تصمیم خوب بود اما به دلیل عدم اجرای 
صحیح و دقیق و عدم نظارت دولت از سال 97 تاکنون شاهد 
افزایش بی رویه قیمت کالاهای اساسی هستیم همان کالاهایی 

که ارز ترجیحی به آن ها اختصاص پیدا کرده است.

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: اگرچه در بودجه سالانه ارز 4200تومانی بعضاً در نظر گرفته  
شد اما مردم عملًا کالاهای اساسی را همچنان گران خریداری 
می کنند و متأسفانه این وضعیت در دولت سیزدهم استمرار پیدا 
کرده است در حالی که ادامه آن قابل قبول نیست و به مفهوم 
ساده سالانه بخش عمده ای از منابعی که می توانست به اقتصاد 
کشور و معیشت مردم کمک کند به رانت و فساد تعلق می گیرد 

و مردم از آن سودی نمی برند.
وی افزود: اخیراً در نشست های مشترک با مسئولان دولتی 
توافقاتی داشته ایم البته پیشنهاد اول ما این بود که اگر دولت در 
رابطه با ارز ترجیحی امکان نظارت مؤثر بر قیمت کالاها را از 
ابتدای ورود تا انتها )بازار و خرده فروشی( دارد، این ارز همچون 
گذشته روال داشته باشد اما تجربه نشان داده است این امکان 
وجود ندارد لذا پیشنهاد دیگر کمیسیون اقتصادی به مجموعه 
دولت این بود که ما روش اختصاص ارز یارانه را به جای پرداختی 
که به شکل کاملًا مشخص طی سال های اخیر با واردات انجام 
می شد به مصرف کننده پرداخت کنیم؛ این پیشنهاد به عنوان یک 

کار کارشناسی اولیه در دستور کار قرار دارد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اضافه 
کرد: در جریان این پیشــنهاد کارت های اعتباری برای مردم 
صادر می شود. این کارت ها به کارت های سوخت برای خودرو 
شــباهت دارد که بر اساس آن هر فردی یک سرانه دارد و اگر 
بخواهد از آن استفاده کند با قیمت ترجیحی به اصطلاح سوخت 
را دریافت می کند، درواقع مطابق سهمیه خود سوخت دریافت 
می کند اما اگر مازاد بر آن ســوخت بخواهد طبیعتاً با نرخ آزاد 
محاسبه می شود، بنابراین شبیه این مدل کارت سوخت، برای 
کارت اعتباری صادر می شود تا سبد خانوار که امروز به دلیل تورم 

کوچک شده است از این طریق جبران شود.
پورابراهیمی ادامه داد: درصورت اجرای این طرح، روش توزیع 
یارانه که سال های گذشته به شکلی ایجاد منابع برای واردات 
کالاهای اساسی بود در قالب ارائه کارت اعتباری معیشتی به 
مردم تغییر می کند و قرار است این پیشنهاد کمیسیون توسط 
کارشناســان مرکز پژوهش ها و دولت بررسی و نهایی شود و 

در صورت توافق این روش جایگزین روش قبلی خواهد شد.

صدور کارت های اعتباری معیشتی برای مردم

 نظام یارانه ای تغییر می کند

خودروازسالبعدارزانمیشودسندهمکاری20سالهباونزوئلاتدوینمیشود

رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان درباره رایزنی اش با همتای 
ونزوئلایی خود، گفت: گفتگوهای مهمی با یکدیگر داشــتیم 
و  توافق کردیم نقشــه راه همکاری های ۲۰ ساله تهران و 

کاراکاس را ترسیم کنیم.
به گزارش مهر، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان دیروز در 
نشست خبری مشترک با همتای ونزوئلایی خود گفت: گفتگوهای مهمی 
با یکدیگر داشتیم و توافق کردیم نقشه راه همکاری های 20 ساله تهران و 
کاراکاس را ترسیم کنیم.وی اضافه کرد: قبل از پایان سال جاری کمیسیون 
مشترک اقتصادی در تهران برگزار خواهد شد و ما در جریان این نشست، این 
ســند را پاراف خواهیم کرد.وزیر امورخارجه کشورمان تصریح کرد: در آینده 

نزدیک سفر »مادورو« به تهران را خواهیم داشت.
امیرعبداللهیان با بیان اینکه روابط دو کشور مسیر رو به رشدی را طی می کند، 
اظهار داشت: ما در تمامی زمینه های فنی، اقتصادی تجاری، علم و فناوری، 
معدن و انرژی در سالهای اخیر توافقات خوبی داشتیم. مایل هستم اعلام کنم 
جمهوری اسلامی ایران از مردم ونزوئلا و نهادهای قانونی حمایت می کند و 

سیاست آمریکا در قبال مردم ونزوئلا را غیرقابل سازنده می دانیم.
وی همچنین با تاکید براینکه دستگیری یکی از دیپلمات ونزوئلا را راهزنی 

می دانیم، اظهار داشت: ما در مسیر همکاری های دوجانبه در مرحله ای قرار 
داریم که کالاهای ایرانی در شــهرهای مختلف ونزوئلا در دستررس مردم 
قرار دارد.رئیس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: زمینه ها برای سرمایه گذاری در 
ایران نیز فراهم شده که جزئیات آن به تدریج اعلام می شود.امیرعبداللهیان 
گفت: برای بخش خصوصی، ونزوئلا یک فرصت برای توسعه همکاری های 
دوجانبه است و در تمام حوزه ها بخش خصوصی می تواند وارد همکاری شود.

روابط ایران و ونزوئلا راهبردی است
به گزارش مهر، »فلیکس پلاسنسیا گونسالس« وزیر امور خارجه ونزوئلا نیز 
در این نشست خبری، خطاب به حسین امیرعبداللهیان گفت: جناب آقای وزیر 
برای من باعث افتخار است که در تهران باشم و این شهری است که آن را 

دوست داریم و انگار در منزل خودمان هستیم!
وی با بیان اینکه ســفر به ایران اولین سفر خارجی من است، افزود: ایران 

دوست راهبردی برای دولت، مردم و رئیس جمهور ونزوئلا است.
گونسالس با اشاره به دیدار او با رئیس جمهور کشورمان، اظهار داشت: امروز 
برنامه کاری مهمی داشتیم. مفتخرم اعلام کنم که جناب رئیسی من را به 
حضور پذیرفتند.وی با بیان اینکه همکاری های دو کشور به نفع هردو کشور، 
است، افزود: برنامه 20 ساله مشترک قطعاً ابزاری برای سازندگی ملت های 
ما است.وزیر امور ونزوئلا با اعلام اینکه قبل از پایان سال جاری، کمیسیون 
مشــترک را در تهران بزگزار می کنیم، تاکید کرد: در کمیسیون مشترک در 
تهران جمع خواهیم شد و برنامه را تنطیم می کنیم و باید بلافاصله آن را شروع 
کنیم.وزیر امور خارجه ونزوئلا خطاب به رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان، 
گفت: از فرمایشات جنابعالی در محکومیت نقض حقوق مردم ونزولا تشکر 
می کنم. فردی که ربوده شده، عضو هیئت دولت ملی برای مذاکره با اپوزیسون 

بوده است که مورد آدم ربایی قرار گرفته است و ما آن را محکوم می کنیم.
گونسالس در عین حال اعلام کرد: کشوری هستیم که مداخله خارجی را 
نمی پذیریم. وی همچنین گفت: از دولت صربستان برای برگزاری ۶0 امین 

سالگرد تأسیس جنبش عدم تعهد تشکر می کنم.

وزیر صمت با واردات خودروهــای خارجی موافقت کرد. در 
صورت تصویب این مصوبه، ۵۰ تا ۷۰ هزار خودروی خارجی 
وارد بازار می شود. آیا آزادســازی واردات، خودرو، می ارزان 

می شود؟
به گزارش تجارت نیوز، وزیر صمت با آزادسازی واردات خودرو موافقت کرده 
اما در شش ماه آینده. به عبارتی در صورت موافقت شورای نگهبان، واردات 

خودرو از سال ۱40۱ آزاد می شود.
 اما آیا آزادسازی واردات خودرو 

بر بازار پرنوسان ایران تاثیری دارد؟
فربد زاوه، کارشــناس بازار خودرو به تجارت نیــوز می گوید: موافقت وزیر 
صمت با آزادسازی واردات خودرو، باعث کاهش قیمت خودرو می شود. حتی 
اگر قیمت دلار نوسان داشته باشد. او می گوید پیش بینی می شود که قیمت 
خودروهای خارجی ریزش شدیدی داشته باشد. اما میزان ریزش قیمت خودرو 
به آیین نامه ها و اما و اگرهای دولت که قرار اســت در روزهای آینده اعلام 

شود، بستگی دارد.
او به تجارت  نیوز گفت: برای واردات خودرو نباید شرط بگذارند. یعنی اگر قرار 
باشد که در یک شب اعلام کنند از فردا ثبت سفارش به مدت یک روز آزاد 
می شود مجدد در بازار خودرو انحصار ایجاد می شود. زاوه اظهار کرد: برای اینکه 
در طرح واردات خودرو انحصار یا فساد ایجاد نشود دولت باید برای کسانی که 
خودرو ثبت سفارش نمی کنند جریمه بگذارد تا همه بتوانند به میزان یکسانی 
خودرو وارد کنند. او با اشاره به نیاز بازار به خودروهای خارجی گفت: نیاز واقعی 
کشور ۵0 تا 70 هزار خودرو است. تنها در یک سال به ازای پول های بلوکه 
شــده کشور از کره جنوبی ۱۱0 هزار خودرو وارد شد که این حجم از واردات 

موقتی بود. بنابراین این میزان واردات برای سال آینده کشور مناسب است.
نگاه  فروشندگان به واردات خودروهای خارجی

از طرف دیگر سه نگاه نسبت به تصمیم اخیر دولت وجود دارد: فعالان بازار 
می گویند اگر قرار باشد خودرو سال آینده وارد کشور شود، این مساله در بازار 

خودرو اثرگذار نیست و قیمت خودروها را چندان کاهش نمی   دهد.
اما نگاه دوم متفاوت است. برخی از واردکنندگان می گویند به طور کلی بحث 
آزادسازی واردات خودرو، بر قیمت ها اثر می گذارد و نه تنها قیمت خودروهای 

خارجی که قیمت خودروهای داخلی را هم ارزان می کند.
اما نگاه سوم این است که فروشندگان خودرو می گویند ممکن است دولت با 
وقت کشی درباره آزادسازی واردات خودرو بخواهد میزان تولید را افزایش دهد تا 
قیمت خودرو را در بازار ایران متعادل کند یا در صورت لزوم حرف خود را مبنی 

بر ممنوعیت واردات خودرو به کرسی بنشاند.
در این شرایط ممکن است به ازای صادرات خودرو، ارز دریافت کند و بنابراین 
نگرانی دولت درباره بازار ارز کاهش پیدا می کند. حالا باید دید که دولت برای 

واردات خودروهای خارجی چه اما و اگرهایی می گذارد؟
البته گفته شــده که وزیر صمت برای آزادســازی واردات خودرو شش ماه 
فرصت خواسته است. این شــش ماه برای این است که هم تولید داخل را 

افزایش دهد و هم قیمت ها را تعدیل کند.
پیش از این هم وزیر صمت گفته بود قرار اســت هزینــه تولید خودرو را 
20 درصد کاهش دهد. وعده ای که در صورت تحقق می تواند باعث کاهش 

قیمت خودروهای خارجی شود.

قاچاقسوختبیشاز20میلیونلیتردرروزاست!5000تنذرتآلودهشد!

بعد از هشدارهایی که در رابطه با دپو و عدم ترخیص نهاده های 
دامی در گمرکات شمال کشور اعلام شده بود تازه ترین خبرها 
از فاســد بودن حدود ۵۰۰۰ تن ذرت دامی و آلودگی آن به 

آفلاتوکسین حکایت دارد.
به گزارش ایسنا، دپوی کالاهای اساسی و البته سایر اقلام در گمرک و بنادر 
و موانعی که در رابطه با ترخیص آنها وجود دارد موجب شده به دفعات از سوی 
مسئولان مربوطه هشدارهایی در رابطه با احتمال متروکه شدن و حتی فاسد 
شدن این کالاها مطرح شود. چندی پیش بود که مسئولان گمرک ایران از 
احتمال فاسد شدن چند ده هزار تن نهاده دامی دولتی و خصوصی در گمرکات 
شمال کشور خبر داده  و تاکید کرده بودند که مدارک لازم جهت ترخیص این 
کالاها به گمرک ارائه نشده و از این رو باید نسبت به متروکه شدن آنهایی 
که در معرض فساد قرار دارند اقدام شود. این در حالی است که تازه ترین اخبار 
دریافتی ایسنا از این حکایت دارد که بعد از ماجرای ذرت های آلوده در چند 
سال اخیر، اکنون از کالاهای مانده در گمرک های  مازندران که بخش زیادی 
از آن را نهاده های دامی تشکیل می دهد، ۵000 تن ذرت  فاسد و آلوده به سم 
آفلاتوکسین شده است.پیگیری موضوع از گمرک ایران نیز تائید کننده آلودگی 

بخشی از ذرت های موجود در گمرک های مازندران است. 
در این رابطه معاون فنی گمرک ایران به ایســنا توضیحاتی ارائه کرد و  با 

اشاره به وضعیت کالاهای اساسی موجود در گمرک مازندران گفت  که در سه 
گمرک امیرآباد، نوشهر و فریدون کنار تا پایان شهریورماه سال جاری حدود 
۶72 هــزار تن کالا موجود بوده که از این میزان 2۸۶ هزار تن جو، 97 هزار 
تن گندم، ۱۶0 هزار تــن ذرت، 7000 تن دانه های روغنی و ۱۱۳ هزار تن 
روغن خام بوده است. ارونقی ادامه داد: بررسی ها نشان می دهد که در سطح 
گمرک های مازندران حدود ۵000 تن ذرت که از ســال ۱۳9۸ وارد منطقه 
ویژه اقتصادی نوشهر شده بود فاسد  و بالغ بر ۱4.7 هزار تن کالای متروکه 
شده است  که عمدتا نهاده های دامی هستند.به گفته وی، ذرت های آلوده طی 
فرآیند قانونی در اختیار سازمان اموال تملیکی قرار  گرفته و پیگیری های لازم 

در این خصوص از سوی گمرکات مربوطه صورت پذیرفته است. 
معاون فنی گمرک ایران در رابطه با چرایی جریان ماندگاری و فاسد شدن 
این ذرت ها یادآور شد که گمرک مسئولیتی در قبال کالایی که اظهار نشده 
ندارد و از زمانی این مســئولیت آغاز می شود که به گمرک اظهار شده و در 
فرآیند انجام تشــریفات قرار بگیرد یا از سوی مراجع تحویل گیرنده کالا به 
عنوان کالای متروکه اعلام شو، این اقلام نیز قبل از اظهار در مناطق ویژه 
دپو شده بود و مرجع تحویل گیرنده به محض محدودیت زمانی و پایان دوره 
ماندگاری نســبت به اعلام متروکه و ارجاع به سازمان اموال تملیکی اقدام 
کرده است. وی با بیان این که بارها در خصوص دپوی کالاهای اساسی در 
گمرکات و بنادر کشور هشدار داده ایم، یادآور شد: به دفعات درخواست کردیم 
تا با توجه به شرایط ماندگاری اقلام، شرکت های خصوصی و دولتی نسبت 
به تعیین تکلیف کالا و خروج آن از گمرک اقدام کنند اما متاسفانه علیرغم 
پیگیری های مستمر به عمل آمده، در برخی موارد ، اقدام موثری در این رابطه 
صورت نگرفته است. این اتفاق در حالی رخ داده که با وجود مصوبات بسیار 
و تسهیلاتی که در دو سال اخیر به ویژه جهت تسریع در ترخیص کالاهای 
اساسی وجود داشته همچنان این اقلام آنقدر با کندی در ترخیص مواجه است 
که به مرحله فاسد شدن می رسد و اکنون دستگاه های مربوطه دیگر از جمله 
وزارت جهاد و سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی باید در این رابطه 

پاسخگو باشند.

ســوخت در ترکیه گران و کمیاب شده است و ایران یکی از 
کشورهایی است که ظرفیت صادرات سوخت به ترکیه را دارد. 
کمبود سوخت در ترکیه همزمان با ادعای مدیرعامل بورس 
انرژی مبنی بر افزایش قاچاق سوخت به کشورهای همسایه 

است.
به گزارش تجارت نیوز، صداوسیما ادعا کرده بود که کمبود و گرانی بنزین در 

ترکیه باعث شده مردم به پمپ بنزین های این کشور هجوم ببرند.
سعید میرترابی، کارشــناس انرژی و سیاست بین الملل در همین باره به 
تجارت نیوز می گوید: اگر کمبود بنزین در ترکیه جدی شود، این کشور ناگزیر 

است از ایران بنزین وارد کند.
به نظر می رسد دلیل افزایش قیمت سوخت در ترکیه افزایش مالیات هاست. 
مالیات ها در ترکیه، 70 درصدی اســت و حالا بنزین افزایش 40 قوروشی 
داشته است.البته ایران و ترکیه در این مدت چالش های سیاسی با هم داشتند. 
میرترابی توضیح می دهد: روابط سیاسی ایران و ترکیه کمی آشفته شده اما 

روابط اقتصادی و تجاری همچنان پابرجاست.
ترکیه ترجیح می دهد از کجا بنزین وارد کند؟

ترکیه یکی از کشورهایی اســت که تلاش های زیادی برای عضویت در 
اتحادیه اروپا کرد. حالا که این کشــور با کمبود سوخت مواجه شده، عده ای 
گمانه زنی می کنند که ممکن است ترجیح دهد از اروپا به کشورش سوخت 
وارد کند. البته خود اروپا هم بارها اعلام کرده که احتمالا تا کریســمس با 
مشکل کمبود سوخت مواجه می شود.این کارشناس انرژی و سیاست بین الملل 
پاســخ می دهد: ترکیه ترجیح می دهد از ایران سوخت وارد کند زیرا قیمت 
سوخت ما از فوب خلیج فارس کمتر است.میرترابی معتقد است که ایران مانند 
بشکه ای بزرگ و سرشار از سوخت، می تواند به هر جای دنیا سوخت صادر 

کند.
قاچاق سوخت در کشور چقدر است؟

همزمان با بحران سوخت در ترکیه، روز پیش نقوی، مدیرعامل بورس انرژی 
مدعی شده بود: از اوایل خرداد امسال که عرضه بنزین در بورس انرژی ایران، 

متوقف شد؛ سوخت ایران به کشورهای همسایه قاچاق می شود.
این کارشــناس اظهارنظر می کند: آمار قاچاق سوخت بستگی به میزان 

سخت گیری ما و همچنین قیمت سوخت دارد.
او ادامه می دهد: در استانی مانند بلوچستان، قاچاقچیان، باک ماشین را پر 
می کنند و سوخت را خارج از مرز بنزین را تخلیه می کنند. لنج ها هم در جنوب 
کشور، مقدار زیادی سوخت قاچاق می کنند. حتی اتوبوس ها هم با مخازن 

یدک سوخت را به اروپا هم می فرستند.
آمار قاچاق سوخت، معمولا در تولید ناخالص داخلی حساب نمی شود. دلیل 
آن هم رسمیت نبخشیدن به آن است. با این حال میرترابی اعلام می کند: 
نمی توان آمار دقیقی از میزان قاچاق سوخت ایران اعلام کرد اما میزان قاچاق 

سوخت بسیار بالا و بیش 20 میلیون لیتر در روز است.
کولبری سوخت، فعالیتی است که مردم فقیر مرزنشین مجبور به امرار معاش 
از طریق آن شــده اند. آمارهای رسمی تعداد کولبران را ۸0 تا ۱۸0 هزار نفر 
اعلام کرده اند که در استان های آذربایجان غربی، کردستان، ایلام و کرمانشاه 

زندگی می کنند. البته قانون گذار، کولبری را جرم انگاری کرده است.
میرترابی یادآوری می کند: دولت سعی کرده که کولبرها را سامان دهی کند و 
تسهیلاتی به آنان ارایه می شود. کولبری قانونی نیست اما دولت مجبور است 

به دلیل ملاحظات اجتماعی سکوت کند.

در واکنش به اظهارات سخنگوی شورای نگهبان
 لاریجانی: مراقب باشید در بیان و عمل خود

 به کسی ظلم نکنید
مشاور رهبری انقلاب اسلامی خطاب به سخنگوی شورای نگهبان گفت: از 
ابتدای خدمت در نظام اسلامی، مراقب باشید در بیان و عمل خود به کسی 

ظلم نکنید، حتی به نحو ایهام.
به گزارش ایسنا، متن کامل یادداشت کوتاه علی لاریجانی خطاب به عضو شورای نگهبان 

به شرح زیر است:
»برادر گرامی جناب آقای طحان نظیف

با سلام،
جناب عالی، در مصاحبۀ اخیر، دربارۀ اعلام عمومی دلایل عدم احراز صلاحیت نامزدها فرمودید 
چنین کاری شرعاً و قانوناً ممکن نیست، زیرا به حیثیت افراد، که امری محترم است، لطمه وارد 
می کند. این سخن به طور کلی درست است. اما دربارۀ افرادی نظیر حقیر، که خود درخواست 
علنی کردن آن  را دارم، وجاهت ندارد و مســئولیت آن بر عهدۀ شورای نگهبان نیست. ضمناً 
این گونه بیانات شما ابهام های دیگری نیز ایجاد می کند و شفاف  کردن موضوع را بیش از پیش 
ضروری می سازد.این مطلب دربارۀ نهادها و دستگاه هایی که در این تصمیم شورا مشارکت 
داشته اند نیز صادق است. جناب عالی جوان تحصیل کرده و متدینی هستید. از ابتدای خدمت 

در نظام اسلامی، مراقب باشید در بیان و عمل خود به کسی ظلم نکنید، حتی به نحو ایهام.«
پیش از این نیز لاریجانی در آستانه برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم و همچنین در 
۱۶ مردادماه ۱400 مکرراً از شورای نگهبان درخواست کرده بود که علت عدم احراز صلاحیت 

وی را علنی اعلام کنند.

رئیس کمیسیون عمران مجلس:
در کریدورهای ترانزیتی ریلی موفق عمل نکردیم

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی از موفق نبودن کریدورهای 
ترانزیتی ریلی انتقاد کرد.

به گزارش مهر، رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس صبح امروز در مراسم تکریم و 
معارفه مدیران عامل سابق و جدید شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه سعید 
رسولی مدیر عامل سابق شرکت راه آهن در بسیاری از شاخص ها موفق بود، گفت: مجلس 
برای ریل گذاری جهت دســت یابی به اهداف راه آهن آماده است.وی افزود: براساس برنامه 
ششم توسعه باید حداقل ۳0 درصد بار به ریل منتقل می شد که امروز کمتر از ۱0 درصد است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: یک علت این است که شبکه ریلی در کشور کامل 
نیست و کانون های بار به شبکه متصل نیستند. مثلًا خط آهن را به مراکز استان ها برده ایم ولی 

به بن بست رسیده ایم. راه آهن به شیراز رفته اما به بوشهر و یزد متصل نشده است.
رضایی کوچی اظهار داشت: یکی از دلایل کامل نشدن شبکه این است که همه بار بر دوش 
دولت اســت و برای سرمایه گذاری بخش خصوصی جاذبه ایجاد نکرده ایم. تلاش ها برای 
فاینانس خارجی شده اما بازدهی آن پایین است و استقبال نمی شود. ما در قانون برنامه ششم 
توسعه، تأمین 20 درصد فاینانس خارجی را به وزارت نفت منتقل کرده ایم اما اتفاقی نیفتاده 
است.وی ادامه داد: علت دیگر عدم انتقال بار به ریل رقابت غیرمنصفانه بین ریل و جاده است. 
با توجه به اینکه دسترسی به جاده بسیار ساده است، بنابراین صاحبان کالا به حمل جاده ای 
متمایل هستند. مسئله دیگر کندی شبکه ریلی است که متوسط آن کمتر از صد کیلومتر بر 
ساعت است که باید اصلاح شود.رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی به مزیت 
جغرافیای ایران مبنی برقرار گرفتن در مسیر ترانزیت کالا از هند و چین به اروپا خاطرنشان کرد: 
علیرغم تلاش هایی که شد کریدورها موفق عمل نکردیم در حالی که امروزه در دنیا ترانزیت 
کالا یکی از منابع درآمد دولتهاست.رضایی کوچی با اشاره به اهمیت تکیه بر توان مهندسان 
داخلی ادامه داد: در صورت صادرات خدمات فنی مهندســی می توانیم به اندازه فروش نفت 
درآمد داشته باشیم. وزارت خارجه باید فرصت را برای شرکت های فنی مهندسی ایران خصوصاً 
کشورهای همسایه فراهم کند و ساخت یک میلیون مسکن نیز به سازندگان داخلی توجه شود. 
ما در داخل توان تولید ریل و واگن را داریم.وی خواستار متناسب سازی حقوق کارکنان راه آهن 

خصوصاً در لایه های غیرمدیریتی شد.

نمایندگان مجلس با دقت بودجه و تفریغ آن را 
بررسی کنند

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی از نمایندگان مجلس خواست ضمن بازنگری 
در بودجه نویسی، با دقت در گزارش تفریغ بودجه ۹۹، بودجه ۱۴۰۱ را به 

گونه ای تدوین کنند که درآمد و هزینه کشور واقعی شود.
به گزارش مهر، اسدالله بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در بیان مواضع هفتگی این 
حزب با تشکر از ارائه به موقع گزارش دیوان محاسبات از تفریغ بودجه 99،گفت: اعلام شده 
انتشار تفریغ تبصره های ۱، 4، ۵ و ۱4 ماده واحده دارای طبقه بندی است و فقط در اختیار رئیس 
مجلس قرار می گیرد.وی تصریح کرد: بدیهی است که اسناد و موارد محرمانه و سری به طور 
علنی اعلام نمی شود اما اطلاع مردم از بودجه و تفریغ آن حق عام است که در اصل ۵۵ قانون 

اساسی به آن توجه شده است و رئیس مجلس نیز باید به این اصل توجه داشته باشد.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: دیوان محاسبات کشور باید با دادستانی خود با متخلفین 
از بودجه برخورد کند زیرا در گزارش آمده است که از 272 تبصره و بند فقط 2۸ درصد احکام 
تحقق یافته است و بقیه یا اجرا نشده، یا اهداف قانونگذار به هنگام اجرا محقق نشده، یا بخشی 
به طور ناقص اجرا شده و یا ۳4۵ دستگاه اجرایی دریافتها و پرداختهای خود را از طریق خزانه 
داری کل انجام نداده اند.بادامچیان ادامه داد: نمایندگان مجلس به این امر توجه لازم را داشته 
باشند زیرا طبق اصل ۵۳ باید کلیه دریافت های دولت به خزانه واریز شود و پرداخت ها طبق 
ردیف بودجه انجام شود تا بی نظمی در خزانه و بیت المال پدید نیاید.وی با بیان اینکه نمایندگان 
مجلس با دقت بودجه و تفریغ آن را بررسی کنند، اظهار امیدواری کرد که نمایندگان از هم 

اکنون تمهیدات لازم را برای بازنگری در بودجه نویسی و تنظیم بودجه ۱40۱ در نظر بگیرند.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی تصریح کرد: مجلس باید تحرک بیشتری از خود نشان دهد. 
نزدیک به دو سال از عمر مجلس یازدهم می گذرد و انتظار از این مجلس و رئیس مجلس 
برآورده نشــده است.بادامچیان همچنین با محکوم کردن جنایات داعش در افغانستان که با 
هدفی مشخص در جهت اجرای توطئه خبیثانه آمریکا در ایجاد جنگ بین شیعه و سنی در آن 
کشور صورت گرفته است، با خانواده های شهدا و مجروحان اظهار همدردی کرد.وی گفت: 
حاکمان فعلی افغانستان مسئول برقراری امنیت همه شهروندان هستند و باید پاسخگوی مردم 

مظلوم این کشور باشند.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی افزود: انفجار در دو مسجد در قندوز و قندهار در روز جمعه که 
عید مسلمانان است ضد موازین انسانی، وجدانی و دینی در تمام مذاهب است و اگرحاکمان 
نتوانند جلوی این اقدامات خائنانه را بگیرند ملت افغان خود باید اقدام کنند.بادامچیان در ادامه 
درباره مذاکرات برجامی و درخواست های اروپایی ها تاکید کرد: مذاکره باید نتیجه لازم را داشته 
باشد و آمریکا و همدستانش باید بدانند که ایران از حقوق حقه و مسلم خود گامی عقب نخواهد 
گذاشت.وی اضافه کرد: آمریکا اگر در پی مذاکره است، ناچار است با لغو تحریم ها، آزاد کردن 
دارایی های ایران، قبول راستی آزمایی زمان دار ایران، احترام به قوانین بین الملل و احترام به 
حقوق حقه ملت ایران مسیر را هموار سازد.دبیرکل حزب موتلفه اسلامی تصریح کرد: با زیاده 
 »NPT« خواهی های آژانس بین الملل انرژی هسته ای، دلیلی برای ماندن ایران در پیمان

باقی نمانده است و عضویت ایران در این پیمان هیچ فایده ای ندارد.

تهیه جهیزیه ازسمساری ها
 مردم قدرت خرید کالای دست دوم 

را هم ندارند
نایب رییس اتحادیه سمســاران و امانت فروشان اظهار داشت:  به علت 
کاهش قدرت خرید، مراجعه برای خرید کالای دســت دوم هم بسیار کم 
شده است. ولی در مورد جهیزیه دیده می شود که اقلام زیادی از جهیزیه 
را از واحدهای صنفی سمساری و فروشندگان کالای دست دوم خریداری 

می کنند.
حسین حیدرآقا در گفت وگو با ایلنا در مورد آخرین وضعیت صنف سمساران اظهار کرد: صنف 
سمساران رو به گذشته دارد و بیشتر مربوط به اجناس دست دوم، کهنه و مستهلک است. با 
تغییر نسل بیشتر واحدهای صنفی به جای این کار رو به فروش کالای استوک و رده دار آورده 
یا امانت فروشی می کنند. بنابراین دیگر سمساری به آن معنا وجود ندارد، اتحادیه سمساران نیز 
از نظر تعداد اعضا سیر منفی دارد. ممکن است کارهایی را انجام دهند که تا حدی نزدیک به 
سمساری است اما با وجود اینکه جواز برای سمساری است اما کار در عمل تا حدی متفاوت 

است.  
وی افزود: با وضعیت فعلی حاصل از کرونا، تورم و گرانی همه کســبه در همه اصناف به 
مشکل برخورده اند. اینطور نیست که به علت گرانی همه به سمت لوازم دست دوم رو بیاورند 
چراکه این کالاها هم به فروش نمی رسد. کسی که جنسی دارد سعی می کند آن را تعمیر کند 

تا اینکه بفروشد.
نایب رییس اتحادیه سمساران و امانت فروشان در ادامه خاطرنشان ساخت: به علت کاهش 
قدرت خرید، مراجعه برای خرید کالای دست دوم هم بسیار کم شده است. ولی در مورد جهیزیه 
دیده می شود که اقلام زیادی از جهیزیه خود را از واحدهای صنفی سمساری و فروشندگان 
کالای دست دوم خریداری می کنند. حتی برای خرید جهیزیه دست دوم هم قدرت خرید وجود 

ندارد، خرید جهیزیه حتی دست دوم شاید حدود ۱00 میلیون تومان پول بخواهد.

اخبار کوتاه 

رئیس عوض شد، مصوبات اجرا نشد!

وام ساخت واحدهای جهش مسکن ۲۰ ساله است

حدود پنج ماه قبل بود که ســازمان بورس و اوراق 
بهادار برای احیای بازار سرمایه ۱۰ مصوبه را در نظر 
گرفت، اما درحالی رئیس این سازمان تغییر کرد که 
هیچکدام از این مصوبات رنگ اجرا به خود ندیدند!

به گزارش ایسنا، اوایل اردیبهشت سال جاری بود که سازمان 
بــورس به دلیل ادامــه ریزش های پی در پی بازار ســرمایه، 
۱0 مصوبــه را برای احیای این بــازار در نظر گرفت.آنطور که 
اعلام شد از میان این مصوبات، مصوبه اختصاص یک درصد از 
منابع صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار، رفع ممنوعیت 

نهادهای مالی بازار سرمایه برای استفاده از تسهیلات بانکی و 
اعطای اقامت پنج ساله برای سرمایه گذاران خارجی برای خرید 
سهام اجرایی شد. هرچند که آمار دقیقی از تزریق منابع صندوق 
توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه در دسترس نیست و 
به نظر نمی رسد هیچ سرمایه گذار خارجی برای سرمایه گذاری 
در بازار سرمایه ایران اقدام کرده باشد.هفت مصوبه دیگر از ۱0 
مصوبه مذکور باید تاییدیه سران سه قوا را می گرفتند که آنطور که 
محمدعلی دهقان دهنوی، رئیس سابق سازمان بورس و اوراق 
بهادار، اعلام کرده بود، این تاییدیه اخذ شد.بر این اساس، مقرر 

شــده بود که  ۸0 درصد از مالیات نقل و انتقال سهام در سال 
۱400 به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز شود. همچنین  با 
انتشار 20 هزار میلیارد تومان اوراق بدهی توسط صندوق تثبیت 
بازار سرمایه و صندوق سرمایه گذاری مشترک توسعه بازار سرمایه 
با تضمین دولت جمهوری اسلامی ایران موافقت شد.از سوی 
دیگر بانک ها و موسســات اعتباری برای برنامه های حمایت 
از بازار ســرمایه در چارچوب مصوبه شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی از شــمول ماده ۱۶ و ۱7 قانون رفع موانع تولید خارج 
خواهند بود و ب۱ه منظور تشویق حمایت از بازار سرمایه مقرر 

شده است که شرکت هایی که از سهام خود یا شرکت های زیر 
مجموعه شان حمایت کنند مالیات بر درآمد آنها در سال جاری 
امهال  و به سال بعد موکول شود.همچنین شرکت هایی که سود 
تقسیم نشده سال ۱400  آنها به حساب سرمایه منتقل می شود، 
مشمول مالیات با نرخ صفر خواهند بود. صندوق توسعه ملی نیز 
مجاز به سرمایه گذاری در بازارهای پولی و مالی داخلی از جمله 
بازار سرمایه شد و قرار شد زیان محقق شده آن دسته از خریداران 
واحدهای سرمایه گذاری صندوق قابل معامله پالایش یکم که 
واحدهای مذکور را از دولت خریداری کرده  و تاکنون به فروش 

نرسانده اند، از طریق اعطای سهام  جبران شود.با این حال و با 
گذشت بیش از پنج ماه از مصوبات مذکور، خبری از اجرایی شدن 
آن ها نیست. حتی خریداران صندوق پالایشی یکم همچمنان 
با ضرر دست به گریبان هستند و ضرر آن ها هم جبران نشده 
است.این درحالی است که رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
پنج روز قبل تغییر کرد و مشخص نیست تکلیف مصوبات وعده 
داده شــده آن هم در روزهایی که بازار باز هم روند کاهشی در 
پیش گرفته و توان حفظ کانال یک میلیون و ۵00 هزار واحد را 

هم نداشت، چه خواهد شد.

تسهیلات ساخت واحدهای قانون جهش تولید و تامین 
مسکن ۲۰ ساله است که به سازندگان پرداخت می شود 
و پس از احداث خانه ها قابل انتقال به خریداران خواهد 

بود.
به گزارش ایســنا، بر اساس تبصره ۳ از ماده 4 قانون جهش تولید 
و تامین مسکن، مجموع دوران مشارکت و فروش اقساطی واحدها 
20 ساله است. تسهیلات مربوط به ساخت واحدهای این قانون پس از 
دوره مشارکت به فروش اقساطی تبدیل و تعهدات آن به خریدار منتقل 
می شود. در صورتی  که افزایش طول دوره ساخت ناشی از قصور و 
کوتاهی سازنده باشد، سود دوران مشارکت مدت زمات افزایش یافته با 

تایید وزارت راه و شهرسازی، بر عهده سازنده است.
میزان تسهیلات بر اساس نیاز سالانه مسکن در طرحها و برنامه های 

اعلام شده وزارت راه و شهرسازی پرداخت می شود. در صورت ترکیب 
منابع بانک عامل با منابع صندوق ملی مسکن، نرخ سود تسهیلات بر 
اساس نسبت مشارکت منابع صندوق ملی مسکن با بانک عامل و بر 
اساس نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار محاسبه می شود.طبق 
اعلام نمایندگان مجلس، سقف وام در حال حاضر 4۵0 میلیون تومان 

و اقساط ماهیانه آن ۳ میلیون و 7۵0 هزار تا ۵ میلیون تومان است.
یکی از موانعی که طی سالهای گذشته بخش مسکن با آن مواجه 
بوده، بی میلی بانکها به پرداخت وامهای بخش مسکن است و گفته 

می شود میزان پرداختی به این حوزه حدود ۵ درصد است.
قانونگذار در طرح جهش تولید مسکن بانکها را مکلف به پرداخت 

دســت کم 20 درصد از تسهیلات پرداختی به بخش مسکن کرده 
اســت. طبق ماده 4 قانون جهش تولید مسکن، بانکها و موسسات 
اعتباری غیربانکی مکلفند حداقل 20 درصد از تسهیلات پرداختی نظام 
بانکی در هر سال را با نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار به بخش 
مسکن اختصاص دهند؛ به صورتی که در سال اول اجرای قانون از 
۳۶0 هزار میلیارد تومان کمتر نباشد و برای سالهای آینده نیز حداقل 
منابع تسهیلاتی مذکور با افزایش درصد صدرالذکر مطابق با نرخ تورم 
سالانه افزایش یابد.بانکهای تخصصی به تشخیص بانک مرکزی، 
به غیر از بانک مســکن از شمول احکام این ماده مستثنی هستند.
درخصوص مبلغ بازپرداخت اقساط و حتی نرخ سود تسهیلات هنوز 

بانک مرکزی رقمی اعلام نکرده و رایزنی بین وزارت راه و شهرسازی 
با شورای پول و اعتبار در جریان است. نرخ سود تسهیلات ۱۸ درصد 
خواهد بود اما دولت بیشترین کمک را برای دهکهای اول تا سوم از 
طریق صندوق ملی مسکن انجام خواهد داد. این کمکها می تواند شامل 
تقبل تمام یا بخشــی از نرخ سود تسهیلات، زمین رایگان، خدمات 
 ـمعاون وزیر  مهندسی و عوارض صدور پروانه باشد.محمود محمودزاده 
 ـدرباره قیمت واحدهای طرح جهش تولید مسکن به  راه و شهرسازی 
گفت: چیزی که تا کنون در طرح اقدام ملی اعلام و بر اساس آن عمل 
می کنیم فهرست بهای نظام فنی و اجرایی کشور است که تعدیلها به 
آن تعلق می گیرد. مثل سایر پروژه های کشور که در بازار، ارزیابی و با 
حداقل قیمت ممکن اجرا می شود. تابستان سال گذشته نرخ ساخت 
واحدها متری 2.۸ میلیون تومان در تعیین شد که تعدیلهای بعدی به 

آن تعلق می گیرد و ملاک قیمت تمام شده است.
بنابراین گزارش، روز ۱۵ مهرماه ۱400 اعلام شد که ثبت نام برای 
واحدهای طرح جهش تولید مسکن از حدود ۱0 روز دیگر آغاز می شود 
که هنوز شروع نشده است. تسهیلات در نظر گرفته شده برای این 
طرح 4۵0 میلیون تومان است که به سازندگان پرداخت می شود. با 
اینکه هنوز جزئیات اقساط و نرخ سود تسهیلات خانه های طرح جهش 
تولید مسکن برای دهکهای مختلف توسط بانک مرکزی اعلام نشده، 
یک نماینده مجلس مبلغ اقساط را ۳ میلیون و 7۵0 هزار تا ۵ میلیون 
تومان اعلام کرده است. وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده که تلاش 
می کند حداکثر کمک را به دهکهای یک تا ســه داشته باشد. این 
کمکها می تواند شامل تقبل تمام یا بخشی از نرخ سود تسهیلات، 

زمین رایگان، خدمات مهندسی و عوارض صدور پروانه باشد.
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